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توانگر عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی: 

مذاکرات تدوین بودجه علنی و شفاف شود

حکایت مجلسی که همچنان یادداشت روز ...
»شفاف« نیست...!

مسئولیت پذیری موضوعی است که در زندگی فردی هر شخص نقش به سزایی داشته و به طبع آن در زندگی اجتماعی افراد نیز موثر است.

 درباره دستگیر شدگان چگونه رأی 
خواهید داد؟

گفت وگوی چراغ خاموش اصلاح طلبان 
با حاکمیت

جعفر محمدی 

۶۰۰ درصد افزایش 

ملحق شود

آن طرف خیابان

رفع فیلتر 

دیدار »مکرون« با »مسیح علی نژاد«

انتشار نامه  ۲۲۷ نماینده

هرکس ساکت است

قیمت پیشنهادی عراق 

پیاز و گوجه 

اخبار ویژه ...

امان الله حســین پور نماینده اســفراین در مجلس با بیان اینکه وضعیت 
دارو در کشــور بسیار نامناسب اســت گفت: برخی از داروهای تولید داخل 
۶۰۰ درصد افزایش قیمت داشته است؛ وزیر بهداشت قبل از اینکه مجلس او 

را استیضاح کند، استعفا دهد.

محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس 
تصریح کرد: سخنی با رئیس جمهور آذربایجان دارم، اخیر سخنی بزرگتر از 
دهان خود گفته اســت و گفته "سرنوشــت تلخ جدایی آذری از آذربایجان" 
چقدر این رئیس جمهور نسبت به تاریخ بی اطلاع است، دقت کنید آذربایجان 
از ایران جدا شد و این طور نیست که شما می گویید. این نکته را یادآور می 
شوم و به خوبی به خاطر بسپارید با این لفاظی ها مشکلی در همسایگی ما ایجاد 
نکنید که نیازی به لشکرهای محمدرسول الله)ص(، علی ابن ابی طالب)ع(، 
لشــکرامام حسین)ع(، تنها لشکر عاشورا جواب شما را می دهد. وی گفت : 

اگر بنا باشد کسی ملحق شود باید نخجوان به ایران ملحق شود.

کرباسچی نوشت: همه این دانشجویان مگر نمی توانند آن طرف خیابان با 
هم یا تنها بروند رستوران و کافه؟غلامحسین کرباسچی، فعال سیاسی نوشت: 
در تمام کشور صدها رستوران و کافه پر است از خانم و آقا کنار هم بدون هیچ 
مشــکلی چرا برا سلف فرهیختگان دانشگاهی تفکیک جنسیتی با این  همه 
سرو صدا؟و پرداخت اینقدر هزینه؟ همه این دانشجویان مگر نمی توانند آن 

طرف خیابان با هم یا تنها بروند رستوران و کافه؟

محســن دهنوی و احمد نادری، دو عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
اسلامی عصر شنبه )۲۱ آبان( در تالار فردوسی دانشکده ادبیات دانشگاه تهران 
با تشکل های دانشجویی - با محوریت اتفاقات اخیر - به گفت وگو نشستند. 
در بخشی از جلسه، احمد نادری درباره فیلترینگ فضای مجازی گفت: رئیس 
مجلس شــورای اسلامی به نمایندگیِ از بخش زیادی از مجلس، پیگیر رفع 
فیلتر اینستاگرام و واتس اپ است و بحث های جدی مطرح شده که باید این 

فیلترینگ برداشته شود.

ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران، دیدار رییس جمهور فرانســه با 
مســیح علی نژاد و همراهانش را محکوم کرد و اظهارات نقل شده از مکرون 
در این دیدار را شرم آور خواند. ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
دیدار ماکرون رئیس جمهور فرانسه با یکی از چهره های معاند ضد ایرانی و 
همراهان وی را در حاشیه مجمع صلح پاریس محکوم کرد.سخنگوی وزارت 
امور خارجه افزود: جای شــگفتی است که رئیس جمهور یک کشور مدعی 
آزادی با تنزل دادن ســطح خود، با فرد منفور و بازیچه ای دیدار می کند که 
طی ماههای اخیر تلاش کرده بوضوح به نفرت پراکنی و اقدامات خشــونت 
بار و تروریســتی در جمهوری اســلامی ایران و نیز علیه اماکن دیپلماتیک و 
دیپلماتهای جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور دامن بزند.سخنگوی 
دســتگاه سیاست خارجی همچنین اظهارات نقل شــده از ماکرون مبنی بر 
حمایت او از باصطلاح انقلابی که این افراد سردمدار آن هستند را مایه تأسف 

و شرم آور خواند و شدیدا به این اظهارات اعتراض کرد.

غنــی نظری گفت: مجلس کاملا مردمی بــوده و اعتراضات را به جد 
گوش می دهد اما هیچ تعارفی با کســانی نــدارد که خط قرمزهای نظام را 
رعایــت نمی کنند.نماینده خلخال در مجلس در جلســه علنی در تذکری 
گفت: در روزهای اخیر نامه ای با ۲۲۷ امضا در فضای مجازی منتشــر شده 
که بستری را برای تخریب مجلس فراهم کرده است البته بنده چیزی در این 
خصوص امضا نکردم اما اجازه نمی دهیم عده ای در مجلس شــومن بازی 
درآورده و القا کنند که مجلس ضد مردمی است. مجلس کاملا مردمی بوده 
و اعتراضات را به جد گوش می دهد اما هیچ تعارفی با کسانی ندارد که خط 
قرمزهــای نظام را رعایت نمی کنند.وی ادامه داد: برخی افراد در گوشــه و 
کنار دنبال این بوده که کلاهی برای خود بدوزند اما مجلس چنین اجازه ای 
را نمی دهد. البته سیستم اطلاع رسانی مجلس معیوب است و گاهی از کاه، 
کوه درست می شود. باید با اصلاح این روند، تمامی مواردی که در مجلس 
می گذرد، به اطلاع مردم برســد؛ ما از مردم رای گرفته  و به دنبال مطالبات 

مردم هستیم.

فعال سیاســی اصلاح طلب در یادداشت روزنامه اعتماد نوشت: دیده 
نشدن از سوی حکومت بدترین دردی است که برای شهروندان قابل تصور 
اســت. حتی از ســرکوب هم بدتر است. چون برای سرکوب باید طرف را 
دید و مخالفتش را پذیرفت و بعد سرکوب کرد، ولی ندیدن فرد مخالف را 
چگونه باید تحمل کرد؟بدترین بخش ماجرا آنجاســت که مخالفان ساکت 
را نبیند و ســکوت آنان را علامت رضا تلقی کند. آنان از این رفتار ناراحت 
می شوند چون کسی که فریاد نزند یا نتواند فریاد بزند به این معنا نیست که 
وجود ندارد و اثر نخواهد داشت، پس به رغم خواستش به معترضان جدی 
می پیوندد تا دیده شــود.دیده نشدن از سوی حکومت بدترین دردی است 

که برای شهروندان قابل تصور است. 
حتی از ســرکوب هم بدتر اســت. چون برای سرکوب باید طرف را 
دید و مخالفتش را پذیرفت و بعد ســرکوب کرد، ولی ندیدن فرد مخالف 
را چگونــه باید تحمل کرد؟هنگامی که مخالفان بــه جمع خیلی مخالفان 
یعنی معترضان می پیوندند، بی نظران نیز به ســوی »مخالف« میل می کنند، 
این طبیعت رفتار در جامعه اســت. اگر فضای جامعه به گونه ای شــود که 
حکومت دیگر نتواند واقعیت را تحریف کند، به یک باره متوجه می شود که 
موافقان یا خیلی موافقان که در حال ریزش هســتند، نه ۷۰ درصد که کمتر 
از ۱۰ درصد هســتند. هنگامی که این تصویر عمومیت پیدا کند، کل معادله 

اجتماعی تغییر خواهد کرد.

محمد الســودانی، نخست وزیر جدید عراق، اعلام کرد که این کشور 
به دنبال تثبیت قیمت نفت در بازار جهانی اســت و نمیخواهد نفت از ۱۰۰ 
دلار در هر بشــکه بیشــتر شود. السودانی تأکید کرد: عراق به عنوان یکی از 
اعضای سازمان کشورهای صادرکننده نفت، اوپک، به دنبال گفتوگو با دیگر 

اعضا در راستای بالا بردن سهمیه تولید خود است.

مشــاهدات حاکی از آن است که قیمت پیاز و گوجه فرنگی نسبت به 
هفته های گذشته افزایش حدود ۴۰۰۰ تا۵۰۰۰ تومانی داشته است. 

افزایش قیمتی که اســدالله کارگر - رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی استان تهران - علت آن را تغییر فصل می داند و می گوید که همیشه در 
این موقع سال محصولات دورشهری به اتمام می رسد و محصولات جنوب 
کشور به دست می آید که این تغییر منجر به تغییر قیمت برخی اقلام می شود. 

ســرویس سیاســی- اینکه آدم هــا در قبال 
اقدامات، رفتار و صحبت های خود پاسخگو باشند 
قبــل از هرچیز یک نکته اخلاقی اســت، اما قبل از 
آن بایــد بپذیرند کــه این اقدام را انجام داده و برای 
آن دفاع داشته باشند. حال هرچقدر افراد مسئولیت 
ســنگین تری داشته باشــند اقداماتی هم که انجام 
می دهند بزرگتر است و تاثیر بیشتری دارد ، از همین 
رو نیز مسئولیت پذیری اهمیت دو چندانی می یابد.  
شــاهد مثال این امر هم اقدامات یک نماینده 
مجلس است که یک رای مثبت و یا منفی او به یک 
طــرح و لایحه بر زندگی ۸۰ میلیــون ایرانی موثر 
اســت. برای همین هم مسئولیت پذیری اش تاثیر 
بیشتری دارد، اما موضوعی که وجود دارد این است 
که در مجلس مشــخص نیست که کدام نماینده به 
کدام مصوبه رای مثبت و یا منفی می دهد ؛از همین 
رو نیز مردم هم نمي توانند شناخت خوبی از هریک 
از نماینده ها و دیدگاه های وی داشــته باشند برای 
همین هم قرار بر این شــد تا طرح شــفافیت آرا در 
مجلــس کلید بخورد؛ موضوعی که البته به مدت ها 

قبل باز می گردد.
مجلس تاریک خانه نیســت که آراء در 

حالت محرمانه باقی بماند
 ســال ۹۶ آن هم در آذرماهــش محمدجواد 
فتحی ایده این طرح را مطرح کرد و درباره آن گفت: 
پنج ماه از زمانی که ایده نخستین آن به ذهنم رسید، 
روی طرح کار کردم تا ابعاد حقوقی این طرح شفاف 
باشــد، البته در کشــور های دیگر هم شفافیت آراء 
متداول است؛ معتقدم هر نماینده ای باید مسئولیت 
رای خودش را برعهده بگیرد، مجلس تاریک خانه 

نیست که آراء در حالت محرمانه باقی بماند.
بــا این حال یک فوریت طرح شــفافیت آراء 
نمایندگان، نخســتین بار ۱۴ شــهریور سال ۹۷ در 
جلسه علنی مجلس دهم به رأی گذاشته شد، اما در 
نهایت بــا ۵۹ رای موافق، ۱۰۸ رای مخالف و پنج 
رای ممتنع از مجموع ۱۹۴ نماینده حاضر در مجلس 
وقت با آن مخالفت شد. این طرح در حالی رد شد که 
اندکی قبل از آن، اکثر نمایندگان مجلس در رسانه ها 

از آن حمایت کرده بودند.  
علی مطهری یکی از افرادی بود که با این طرح 
مخالف بــود و در توضیح مخالفت خود گفته بود 
که »من موافق این طرح نیســتم. با توجه به نظارت 
استصوابی شــورای نگهبان ممکن است در برخی 
مســائل مهم کشــور نمایندگان ملاحظاتی داشته 
باشــند که اگر رأی گیری ها علنی شود، نمایندگان 
مجبور شوند رأی واقعی خودشان را اعلام نکنند«.

همچنیــن علی بابایی کارنامــی نماینده مردم 
ســاری و میاندرود در مجلس گفت که »قطعا طرح 
شفافیت آرا در مجلس به سرانجام خواهد رسید، اما 
نماینــدگان هم برخی دغدغه ها را دارند که باید در 
حین بررسی این طرح به آن ها توجه شود. برای مثال 
دغدغه اصلی ما در مجلس این اســت که موضوع 

شفافیت در کشور صرفا متعلق به قوه مقننه نیست، 
بلکه باید در تمام قوای ســه گانه انجام شود؛ برای 
مثال اگر قرار است استاندار انتخاب شود باید آرای 
همه وزرا شفاف باشد که به  استاندار فلان شهر رای 

داده است یا خیر.«
بــا این حــال محمد وحیدی دیگــر نماینده 
مجلــس در موافقت با کلیــات این طرح بیان کرد: 
پنهان ماندن آرای نمایندگان هیچ گاه در تصمیمات 
تخصصی به نفع کشــور نیست. مردم باید از آرای 
نمایندگان مطلع باشــند؛ از آنجا که این طرح جامع 
است بهتر است به صورت دو شوری بررسی شود، 

شفافیت رابطه مستقیمی با تعارض منافع دارد.
از شفافیت چه خبر؟

حــالا مدتها از مجلــس دهم می گذرد و حتی 
عمر مجلس یازدهم هم که مهمترین وعده اش عمل 
کردن به شــفافیت بود نیز کم کم رو به افول می رود 

اما خبری از شفافیت در بهارستان نیست .
موضوعی که حجت الاسلام جواد نیک بین در 
جلســه علنی چهارشنبه ۱۱ آبان به آن اشاره کرد و 
گفت: ۲ ســال از مجلس می گذرد و در حالی که ما 
در روز های ابتدایی کار موضوع شــفافیت را مطرح 
کردیــم، اما هنوز شــفافیتی که در مجلس تصویب 
شــده اجرا نشــده است. در جلســات خصوصی 
و عمومی و نشســت های متعدد بــه این موضوع 
پرداختیــم، اما امروز مانــده ایم که وقتی مردم از ما 
سوال می کنند شفافیت در مجلس به کجا رسید، به 

مردم چه پاسخی دهیم.
نماینده مردم کاشــمر در مجلــس این را هم 
گفت که شــفافیت، ملاک عملکــرد نمایندگان و 

مجلس است تا مردم بدانند نمایندگان چگونه و در 
خصــوص چه موضوعاتی اظهارنظر کرده اند. بنده 
نیــز بار ها و بار ها در خصوص تحقق شــفافیت در 
صحن مجلس تذکر دادم، اما به نظر می رسد اکنون 
شــفافیت به نوش دارو پس از مرگ سهراب تبدیل 
شــده اســت چرا که در حال اتمام سال سوم عمر 
مجلس شــورای اسلامی هستیم، اما هنوز شفافیت 
اجرایی نشــده است. مردم باید سنگ محکی برای 
ارزیابی نمایندگان در دوره بعد داشــته باشند. آبان 
مــاه ۱۴۰۱ به نیمه رســید و انتظــار می رود رئیس 
مجلس و هیئت رئیسه پیگیری جدی در خصوص 

اجرای شفافیت داشته باشند.
و محمدباقــر قالیباف رئیــس مجلس هم در 
پاســخ به این موضوع گفت: مجلس در خصوص 
شفافیت وظیفه خود را انجام داد و اشکالات شورای 
نگهبان نیز در صحن مجدد بررســی و در خصوص 
آن تصمیم گیری شد و نظر مجلس شفاف و روشن 
اســت. به دلیل اختلاف نظری که وجود دارد، این 
موضوع به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارسال 

شده است.
رئیس مجلس ادامه داد: خواهش من از اعضای 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام این است که این 
موضوع را در دستور قرار دهند و با سرعت بیشتری 
در مورد آن تصمیم گیری کنند تا هم وظیفه مجلس، 
هم مجموعه شــورای نگهبان و مجمع تشــخیص 
انجام شود و تکلیف در این خصوص روشن شود.

حــال بایــد دید کــه در نهایــت تاریکخانه 
 بهارســتان چه زمانــی روی شــفافیت را خواهد 

دید ؟

سرویس سیاســی- یک عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم 
اســتفاده از نظرات فعالان بازار بورس در تدوین 
و تصویــب بودجه گفت: نباید لایحه نویســی 
بودجه پشــت درهای بسته باشد بلکه باید روند 
تدوین بودجه با ســاز و کاری شــفاف اجرا شده 
و حتی به ســمت شفاف و علنی شدن مذاکرات 
تدوین بودجه، همچون مشروح مذاکرات مجلس 

حرکت شود.
مجتبــی توانگر با تاکیــد بر ضرورت حفظ 
روند رضایت بخش بــورس در هفته های اخیر 
اظهار کرد: لایحه بودجه ســالانه یکی از ابرمولفه 
های اقتصادی کشــور که بر بازار سرمایه هم اثر 
می گذارد لذا باید در فصل بودجه ریزی، نظرات 
فعالان و ارکان بازار بورس همچون ســایر بخش 
های اقتصادی کشــور گرفته شده و دغدغه ها و 

موضوعات آن ها مورد توجه قرار گیرد.
وی  ادامه داد: دیگر بورس همچون چند سال 
پیش، مســئله بخش کوچکی از فعالان اقتصادی 
نیست چرا که با احتساب سهام عدالت، در کشور 
بیش از ۵۰ میلیون نفر ســهامدار شــرکت های 
بورسی هستند. در سال های گذشته، بارها شاهد 
بوده ایم که دستکاری قیمت ها و مداخلات لایحه 
بودجه، باعث تشدید روند بی اعتمادی و سقوط 

بازار شده و بسیاری از سهامداران خسته شده اند.
این عضــو ناظر مجلس در شــورای عالی 
بورس و اوراق بهادار افزود: نباید لایحه نویســی 
بودجه پشــت درهای بسته باشد بلکه باید روند 
تدوین بودجه با ســاز و کاری شــفاف اجرا شده 
و حتی به این ســمت رویم که مذاکرات تدوین 
بودجه، همچون مشروح مذاکرات مجلس علنی 

و شفاف باشد.
وی تاکیــد کرد: نبایــد اخذ نظرات و لحاظ 
نکات علمی و فنی فعالان بورس در پایان بودجه 
نویسی انجام شــود بلکه باید در فرایندی مشابه 
کمیسیون تلفیق از همان ابتدا بازیگران موثر بازار 
ســرمایه به کار گرفته شوند و در این زمینه، تمام 
ذی نفعان از جمله ارکان بازار، بورس ها و ناشران 
دخالت داده شوند تا از روز نخست بحث و تبادل 
نظر و تدوین لایحه بودجه، نظرات مختلف نه تنها 
اخذ، بلکــه در فرایند تصمیم گیری، مورد توجه 

قرار گرفته و لحاظ شود.
باید از مقررات گذاری جدید در لایحه 

بودجه دوری شود
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: 
مهم تــر از دخیل کردن فعالان و موثران هر حوزه 
در نــگارش لایحه بودجه، عدم ورود به قواعد و 
شــاخص های کلان در قوانین موقتی و ســالانه 

اســت. در لایحه بودجه باید از مقررات گذاری 
جدید دوری شــود و تغییــرات نرخ ها از لایحه 
بودجه دولــت حذف و براســاس فرمول های 

بلندمدت در قوانین دائمی تصویب شود.
توانگر خاطرنشان کرد: البته با توجه به عدم 
ارائه لایحه ای در خصوص فرمول های بلندمدت 
بــرای قیمت های مواد اولیه و عوامل تولیدی که 
دولت فروشــنده یا تنظیم گر روابط آن است، در 
حال حاضر چاره ای جز قیمت گذاری در بودجه 
ســال آینده وجود ندارد لذا به منظور حفظ ثبات 
اقتصــادی و ایجاد قابلیت پیــش بینی در اقتصاد 
و جلوگیــری از وقوع رانت، بایســتی قیمت ها 
متناســب با عوامل اقتصاد کلان داخلی و جهانی 
تعدیل شود. همچنین از تغییرات ناگهانی و ایجاد 
تکانه پرهیز شــده و نظــرات فعالین اقتصادی از 
جمله مدیران و ســهامداران شرکت های بورسی 

مورد توجه قرار گیرد. 
از ایجــاد محدودیت ها یا عوارض بر 

صادرات پرهیز شود
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس اضافه 
کرد: مدیریت بازار ارز، نیازمند بکارگیری همزمان 
سیاست های پولی و مالی از سوی بانک مرکزی و 
دولت است. بر این باورم که بورس، بخش مهمی 
از راه حل مســائل فعلی در بازار ارز اســت. در 
شرایط فعلی بازار ارز، باید سیاست دولت، تسهیل 
و تشویق صادرات و حمایت از صادرکنندگان که 
عمدتا شرکت های بورســی هستند، باشد و در 
ایــن مقطع، از ایجاد محدودیت ها یا عوارض بر 
صادرات پرهیز شود. این فرایند می تواند به تنظیم 
گری بهتر در بازار ارز و کاهش هیجانات و تلاطم 

در بازارهای موازی نیز منجر شود.
وی در پایان گفت: ثبات سیاست ها در حوزه 
قیمــت گذاری عوامل تولید و همچنین در زمینه 
روابــط دولت با بخــش خصوصی و غیردولتی، 
باعث انســداد گلوگاه های رانت و جلوگیری از 
تعمیق و تشدید مشکلات اقتصادی و بی اعتمادی 
مردم و فعالان اقتصادی و آسیب به اقتصاد کشور 
خواهد شد و چرخه معیوب را خواهد شکست.

 سال ها قبل، زمانی که در دانشکده حقوق تحصیل می کردم، یکی از استادان 
مان در بیان دقائق و ظرائف حقوقی، به نقل ماجرایی در یکی از کشورهای غربی 
پرداخت و گفت: شــهروندی به ســمت یک مقام بلندپایه سیاسی - فکر می کنم 
نخست وزیر یا رئیس جمهور کشورش - تخم مرغ پرتاب کرده و به کت او خورده 
بود. فرد مهاجم را به دادگاه بردند و قاضی چنین رأی داد: اصل اقدام این شهروند، 
یک حرکت اعتراضی بود و اعتراض، حقی است همگانی و نمی توان فردی را به 
خاطر اعتراض، مجازات کرد. اما چون تخم مرغ، کت مقام سیاسی  را کثیف کرده 
و به او زیان شخصی وارد کرده است، مهاجم محکوم می شود به پرداخت هزینه 
شســت و شــوی یک کت طبق قیمت روز خشکشویی )متاسفانه نام کشور را به 

خاطر نمی آورم(.
چند روز قبل هم در بریتانیا، یک جوان دانشجو به سمت پادشاه این کشور و 
همسرش تخم مرغ پرتاب کرد؛ او هنگام حمله فریاد می زد: این کشور روی خون 
برده ها ساخته شده است. هیچ کدام از تخم مرغ ها به آنها اصابت نکرد. پلیس او 
را بازداشت کرد و همان شب آزاد شد، مشروط بر این که بعد از این، همیشه بیش 
از ۵۰۰ متر با پادشــاه فاصله داشــته باشد و در انظار عمومی تخم مرغ حمل نکند. 
البته بخت با این جوان یار بود که تخم مرغ ها، لباس های شاه و ملکه را نیالودند و 
الا باید هزینه خشکشویی هم پرداخت می کرد! غرض از نوشتن این دو مصداق، 
طبیعتاً تمجید و تبلیغ برای غرب نیست؛ نیک می دانم که همین غربی ها در ارتکاب 
اقدامات ضد حقوقی علیه کشورهای جهان سوم، ید طولایی دارند ولی به هر روی 
آنچه درون مرزهایشان انجام می دهند، می تواند در بسیاری از موارد آموزنده باشد.  
غربی ها با کیاست تمام دریافته اند که اگر می خواهند نظام های سیاسی شان دوام 
و بقام داشته باشد، باید به شکلی آشکار و اجتناب ناپذیر قوانین و قواعد حقوقی 
را بر رابطه بین ملت و حکومت، حاکم کنند. )آموزه های اصیل دینی ما نیز مؤید 
این موضوع هســتند.(  اگر "حقوق" نبود، "سیاست" مهار نمی شد و "ملت" را 
به استثمار می کشاند و این یک گزاره جدی است؛ به کشورهای مختلف دنیا نگاه 
کنید: پیشــرفته ترین و مرفه ترین کشورهای دنیا، دقیقاً همان هایی هستند که در 
روابط ملت و حکومت، نه قدرت دولت که "حقوق" و ظرائف آن حاکم اســت 
و برعکس،  مفلوک ترین ممالک جهان، آنهایی هســتند که "حقوق" نه حاکم بر 
روابط ملت و حکومت که ابزاری در دست دولت ها برای سرکوب مردم و آزادی 
های مشــروع آنهاســت. یکی از قواعد حقوقی که مورد قبول عموم حقوقدانان 
است، "تفسیر به نفع متهم" است. بر این اساس، قاضی باید در بررسی پرونده، تا 
حد امکان، تمام وقایع اتفاقیه را به گونه ای تفسیر کند که تا حد امکان به نفع متهم 
و در راســتای برائت او باشــد مگر آن که دلیل بسیار محکم و غیر قابل خدشه ای 
این تفسیر را مردود کند. این قاعده، به ویژه در روابط بین مردم عادی و حکومت 
کاربرد بیشتری دارد؛ مثلًا در مثال صدر این مطلب، قاضی می توانست اقدام فرد را 
مصداقی از اهانت بداند و او را به مجازات توهین محکوم کند یا اقدام علیه امنیت 
ملی قلمداد کند و با این استدلال که اگر امروز او را محکوم نکنم، فردا تخم مرغ های 
بیشتری به سمت مسوولان پرتاب خواهد شد، مجازات عبرت آموزی برای وی 
تعیین کند. ولی تفسیر به نفع متهم، قاضی را به این سمت و سو کشاند که بگوید او 
یک شهروند معترض بود و اعتراض حق اوست. در عین حال حقوق شهروندی 
مقام سیاســی را که متحمل هزینه خشکشویی شده بود، فراموش نکرد و آن رأی 
دقیق و بسیار ظریف و آموزنده حقوقی را صادر کرد. از دستگاه قضایی انتظار می 
رود در رسیدگی به پرونده های مرتبط به وقایع اخیر کشور، در دام اعدام خواهان 
و سختگیران و هوچی گران سیاسی گرفتار نیاید و به قضات خویش یادآور شود  
که پیش فرض تمام رسیدگی ها این باشد که "اصل اعتراض حق همه شهروندان 
است". در چنان وجهی، ابزارهای ابراز اعتراض، نه "سلاح محاربه" و "تبلیغ علیه 
نظام" که صرفاً وسیله اعتراض تلقی می شوند و مثلًا نوشتن شعار بر روی دیوار، 
یک اقدام اعتراضی شمرده می شود که اصلش جرم نیست ولی آسیبی که به دیوار 
رسیده باید توسط مرتکب جبران شود. البته که ناگفته پیداست حمل و استفاده از 
سلاح سرد و گرم و نیز اقدام علیه تمامیت جسمانی افراد نمی تواند در دایره این 
تعریف قرار گیرد و در همه دنیا با حاملان غیر قانونی سلاح و آسیب زنندگان به 
افراد برخورد شدید می شود. وقتی مردم ببینند که حکومت حتی در سخت ترین 
مواجهه و در حالی که می توانست اعمال زور و قدرت نمایی کند، علم حقوق را به 
میان آورده تا بین آنها حکمیت کند، حتماً به آینده امیدوارتر خواهند شد و فضا آرام 
تر می شود. اما این ادبیات که ما حکومت هستیم و زور داریم و چنان برخورد می 
کنیم که حساب کار دست همگان بیاید، تنها به تشدید نارضایتی ها و در بهترین 
فرض، به زیر خاکستر رفتن آتش می انجامد. "العدل اساس الملک" و امروز این قوه 
قضائیه است که می تواند با احکام عادلانه و منطبق بر قواعد و اصول حقوقی مانند به 
رسمیت شناختن حق اعتراض، اصل برائت، تفسیر به نفع متهم و قاعده درء، تفسیر 
مضیق قوانین، مفروض ندانستن سوء نیت دستگیر شدگان در باب عنصر معنوی 
جرم و ... به اســتحکام اساس ملک همت بگمارد یا در مسیر عکس آن حرکت و 
مرتکب نقض غرض شود.  قوه قضائیه، بایسته ترین مکان برای حفظ حرمت حقوق 
است در راستای مهار سیاست و ای کاش احکام قضایی صادره درباره ناآرامی های 
اخیر، به حدی منطبق با آموزه های اصیل حقوقی باشــند که مانند آنچه در ابتدای 

مطلب آمد، در دانشکده های حقوق به عنوان آراء منزّه حقوقی مثال زده شوند.

ســرویس سیاســی- در طول یک ماه گذشــته برخی از اصلاح طلبان با 
رئیس جمهور، رئیس قوه قضائیه و دبیر شورای عالی امنیت ملی درباره اعتراضات 
اخیر دیدار و گفت وگو داشتند اما باید دید محورهای این دیدارها که سکوت خبری 
انجام شده است با استقبال حاکمیت مواجه خواهد شد؟ با گذشت حدود یک ماه از 
آغاز اعتراضات و وقایع بعد از فوت مهسا امینی، در حالی لزوم انجام گفت وگوی 
ملی از طرف محســنی اژه ای رئیس قوه قضائیه برای پیگیری مطالبات مردم و به 
ویژه نســل امروز مطرح شــد که از ابتدای این ماجرا برخی تاکید کردند که ساز و 
کار این گفت وگو از سوی حاکمیت هنوز فراهم نشده است، عده ای از کارشناسان 
هم تاکید داشــتند که نهاد پیشنهاددهنده برای انجام این گفت وگو نمی تواند قوه 
قضائیه باشد چون امکانات و اختیارات لازم برای این کار را ندارد. در همین راستا 
اما برخی تاکید داشتند که ابتدا باید گفت وگوی احزاب و شخصیت های میانی با 
نهادهای حاکمیتی و مقام های برجسته کشور آغاز شود و بعد به دنبال ترمیم اعتماد 
از دســت رفته مردم و شــکاف ایجاد شده باشیم؛ در همین فرآیند شنیده شده که 
اصلاح طلبان برای پیگیری این مطالبات، گفت وگوها و تلاش هایی را در دیدار و 
تماس با برخی از شخصیت های نظام آغاز کرده اند.پیگیری ها حاکی از آن است که 
از حدود یک ماه پیش برخی از شخصیت های اصلاح طلب از جمله علی باقری، 
حجت الاســلام مجید انصاری، حجت الاسلام ســیدعبدالواحد موسوی لاری، 
ســیدصفدر حسینی و حسین مرعشی با برخی سران کشور از جمله سیدابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور، محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه و دریابان علی شمخانی دبیر 
شورای عالی امنیت ملی درباره اتفاقات و اعتراضات اخیر، دیدارها و گفت وگوهای 
جداگانه ای داشتند و قرار است این دیدارها برای به نتیجه رسیدن مباحث مطرح 
شده ادامه داشته باشد.در پیگیری های صورت گرفته این دیدارها توسط برخی از 
شخصیت های اصلاح طلب به صورت تلویحی تایید شده است اما برخی به دلیل 
آنکه در این دیدارها حضور نداشتند و برخی هم به دلایل شخصی از اعلام جزئیات 
آن خــودداری کردند. اصلاح طلبان در گذشــته هم بارها برای انجام گفت وگو با 
حاکمیت و برخی نهادها از جمله شورای نگهبان تلاش هایی داشتند که چندان نتایج 
خاصی را عاید این جریان سیاسی کشور نکرد، حالا اما به نظر می رسد اصلاح طلبان 
ترجیح داده اند در سکوت خبری به گفت وگو با سران کشور و نهادهای حاکمیتی 
بنشــینند تا این بار به صورت جدی مطالبات مردم را با نگاه به اعتراضات اخیر و 

بحران های اجتماعی و اقتصادی موجود به نتیجه مشخصی برسانند.

مجلــس در خصوص شــفافیت وظیفه خود را انجام داد و اشــکالات شــورای 
نگهبــان نیــز در صحن مجــدد بررســی و در خصوص آن تصمیم گیری شــد 
و نظر مجلس شــفاف و روشــن اســت. بــه دلیل اختــاف نظری کــه وجود 
دارد، ایــن موضوع به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارســال شــده اســت.
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